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Af Henning Jahn

Bygningen er fra begyndelsen 
af 50’erne. Den skulle afhjælpe 
overbelægning på Andersvænge 
og de øvrige åndssvageanstal-
ter på Sjælland. Der var plads til 
150 mandlige beboere, hvoraf de 
fleste var svært handicappede. 
Der var store opholdsrum og 6- 
og 8-sengs stuer. Det meste af 
bygningen var aflåst. Bygningen 
fik navnet Afdeling M.

Lige inden kommunalreformen 
solgte Vestsjællands Amt bygnin-
gen til boligselskabet VAB, der efter 
aftale med amtet foretog meget stor 
ombygning, så bygningen i stedet 
blev indrettet med 51 toværelses lej-
ligheder med et lille køkken og eget 
bad og toilet. 

Bygningen blev indrettet med 7 
levegrupper med fællesarealer. Byg-

ningen fik navneændring til Rosen-
kildevej 87-89.

I 2022 kom Socialtilsynet forbi og 
var særdeles kritisk over det, der fore-
gik i bygningen. De konstaterede 
at kvaliteten i arbejdet var for ringe, 
at der var for få uddannede pæda-
goger, stort forbrug af løse vikarer, 
et dårligt arbejdsmiljø og et meget 
højt sygefravær blandt personalet. 
Der blev givet et påbud om at rette 
op få forholdene.

Det bliver også konstateret, at 
stedet har oparbejdet et meget 
stort underskud både pga. det høje 
sygefravær, men også fordi der er 
mange ledige lejemål, hvor stedet 
selv af eget budget skal dække de 
manglende huslejebetalinger. Der 
er tale om rigtigt mange millioner!

Da Socialtilsynet igen kommer 
forbi, konstaterer de, at forholdene 

ikke er blevet forbedret, og de forlan-
ger at stedet lukkes. Det sker i 2024. 
Det meste af personalet afskediges, 
og beboerne spredes for alle vinde. 
Nogle beboere hjemtages til deres 
betalingskommuner, andre placeres 
i ledige lejligheder i andre af kom-
munens botilbud og nogle på kom-
munale plejehjem.

Tilbage står en gabende tom byg-
ning med 51 fuldt handicapvenlige 
lejligheder. VAB er fortsat ejer af 
bygningen, og Slagelse Kommune 
hænger i et godt stykke tid på husle-
jen til de 51 lejligheder og fællesrum. 
Her må der være tale om et anseeligt 
beløb om året!

Indtil videre er der vist ikke rig-
tigt nogen, der ved, hvad der skal 
ske med bygningen med de mange 
tomme lejligheder.

Afdeling M.
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Socialudvalget i Slagelse Kommune har udarbej-
det en strategiplan for voksenhandicapområdet 
bestående af 8 spor som refereres nedenfor. Hvis 
du vil læse den fulde strategiplan, kan du finde 
den på kommunens hjemmeside.

Af Henning Jahn

Slagelse Kommune oplever som mange andre kom-
muner et stort økonomisk pres på udgifterne til det 
specialiserede voksenområde. Derfor besluttede Social-
udvalget i Slagelse Kommune i 2023 at iværksætte en 
organisationsanalyse af Center for Handicap og Psykiatri. 

Strategien sætter retningen for prioriteringer og 
handlinger i Slagelse Kommune i de kommende år og 
udgør ligeledes en ramme for en omstillingsplan på det 
specialiserede voksenområde. 

Med strategien fortæller Socialudvalget samtidig 
borgerne i Slagelse Kommune, hvilken retning der er 
på det specialiserede voksenområde i de kommende år. 

Visionen og medborgerpolitikken 
som værdigrundlag for strategien 
I Slagelse Kommune er alle mennesker betydningsfulde, 
og alle mennesker skal have mulighed for at deltage i 
samfundslivet.

Strategispor for voksenhandicap-
området i Slagelse Kommune

At vi med udgangspunkt i de drømme og ressourcer, som hver enkelt borger har, understøtter en læring og 
forandring, som skaber mulighed for at leve et mest muligt selvstændigt og tilfredsstillende liv.

Strategispor for det specialiserede 
voksenområde 
I Socialudvalget vil vi med 8 
strategispor angive retningen 
for indsatsen på og rammen for 
omstillingen på det specialise-
rede voksenområde i Slagelse 
Kommune i de kommende år. 

Spor 1: Kvalitet opstår i mødet 
❭ �Vi�taler�med�borgerne�om�deres�

drømme og behov. 
❭ �Vi�møder�borgerne�som�hele�men-

nesker og fokuserer ikke blot på 
udfordringer eller diagnoser. 

❭ �Vi�sikrer�en�god�servicekultur,�så�
borgeren ikke oplever at blive ”en 
brik i systemet”. 

Fortsættes side 9

Christopher Trung

Anja Nielsen Helle Dalsgård
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Spor 2: 
Stærke faglige  kompetencer 
❭ �Vi�sikrer,�at�borgerens�behov�mø-

des med en høj faglighed og dyg-
tighed ved at tiltrække de rette 
faglige kompetencer og gennem 
strategisk kompetenceudvikling. 

❭ �Vi�udvikler�målrettet�egne�tilbud�
og samarbejder med andre kom-
muner og andre relevante samar-
bejdspartnere for at sikre rumme-
lighed og den rette specialisering 
for Slagelse Kommunes borgere. 

Spor 3: 
Selvstændighed i eget liv 
❭ �Vi�understøtter�borgeren�i�at�styrke�

sine ressourcer og realisere sine 
drømme (hjælp til selvhjælp). 

❭ �Vi�understøtter�borgeren�rettidigt�
og tilrettelægger indsatsen sam-
men med borgeren i en balance, 
hvor borgeren oplever ansvar og 
selvbestemmelse i eget liv. Vejen 
ned ad indsatstrappen kræver fle-
re trin gennem etablering af nye 
tilbud og ved at kombinere faglig-
heder på tværs af organisationen. 

Spor 4: 
Fællesskaber 
❭ �Vi�understøtter,�at�borgeren�kan�

finde og deltage i meningsfulde 
fællesskaber. 

❭ �Vi�samarbejder�med�civilsamfun-
det om konkrete fællesskaber.

Spor 5: Et stærkt samarbejde 
med  borgerens netværk 
❭ �Vi� ser�borgerens�netværk� som�

dem, der står borgeren nær, og 
som borgeren ønsker i sit liv (fa-
milie, venner og andet netværk). 

❭ �Vi�ser�borgerens�valgte�netværk�
som nogle, der kan bidrage på 
mange forskellige måder i bor-
gerens liv. 

❭ �Vi�samarbejder�med�borgerens�
netværk. 

Spor 6: 
Det digitale liv 
❭ �Vi�sætter�velfærdsteknologi�i�spil�

for at øge borgerens livskvalitet 
og et mest muligt selvstændigt liv. 

❭ �Vi�er�modige�og�opmærksomme�
på at invitere nye teknologier ind 
i hverdagen til gavn for borgernes 
drømme og trivsel. 

❭ �Vi�har�fokus�på�den�digitale�tilgæn-
gelighed. 

Spor 7: 
Effektiv drift 
❭ �Vi�handler�økonomisk�ansvarligt.�
❭ �Vi�prioriterer�en�omkostningsef-

fektiv drift, så vi får mest mulig 
velfærd for pengene. 

❭ �Vi�vil�have�de�rette�tilbud�i�Slagelse�
Kommune, så borgerne har mu-
lighed for at blive boende i deres 
nærmiljø. 

Spor 8: Gode overgange
gennem hele livet 
❭ �Vi�støtter�borgeren�gennem�de�for-

skellige livsfaser (ungeliv, voksenliv, 
seniorliv og alderdom). 

❭ �Vi�forbedrer�overgangene�internt�i�
Slagelse Kommune og med vores 
eksterne samarbejdspartnere. 

Den politiske strategis liv 
Som led heri har Socialudvalget 
bedt om, at den politiske strategi 
bliver drøftet ude på de enkelte 
tilbud i kommunen, dels for at få 
strategien ud at leve, og dels for at 
få den oversat til de lokale forhold 
på det enkelte tilbud. 

Socialudvalget vil følge dette 
arbejde med stor interesse. Den 
politiske strategi vil få effekt for hele 
organisationen. Fra administration 
til frontmedarbejdere og allervig-
tigst i mødet med vores borgere.

Jørgen Andersen Sofie Janning
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Af Birgit Kirkebæk

”Faderen sidder for tiden i Nyborg 
Fængsel, hvor han har været før, mo-
ren er fra Herning”, skriver frk. Niel-
sen i 1939 i en indberetning om et 
besøg hos en tidligere ”Sprogøpige”, 
der har fået plejetilladelse til en lille 
pige sammen med sin mand (s. 323). 

Kvinden, der havde været på 
Sprogø, var blevet steriliseret og kun-
ne ikke få børn, men nu havde hun 
fået den tilladelse, hun i den grad 
havde håbet på. Forstanderinden 
kom på tilsynsforsøg og fandt pigen 
velpasset, men hjemmet rodet. 

Den forbudte kvindelige lyst, hå-
bet om at blive reddet af ”ridderen 
på den hvide hest” eller i hvert fald af 
en, der vil tilbyde ægteskab, længsel 
efter frihed og indoptagelse af an-
staltens ”sprog”, så man i hvert fald 
kan tale overlægen og plejemoderen 
efter munden, står frem, når man læ-
ser de mange fortællinger på tværs 
– set fra de anbragtes synspunkt. 

Omvendt står de ansattes opfattelse 
af den enkelte ”pige” og de skiftende 
overlægers dom frem som den of-
ficielle ”sandhed” om et menneske. 
Nogle fund får jeg bekræftet, andre 
ting er nye for mig. Det er spæn-
dende at se, hvad der i ”Pigerne fra 
Sprogø” er vægtlagt.

Bogen er inddelt i fire afsnit: Ind-
ledning, Vejene til Sprogø, Hverda-
gen på Sprogø og Vejene væk fra 
Sprogø. Bogen indledes med et 
konfiskeret brev fra ”Cecilie”. Hun 
skriver blandt andet til sin mor og far: 
”--- man skulle jo næsten tro, at jeg 
var en forbryder, siden jeg skal blive 
ved med at leve på anstalt, og særlig 
på en ensom ø. De skulle selv spær-
res inde på en ø omgivet af vand på 
alle fire sider, hvor det er sjældent, 
at man kan se fast land. Sådan nogle 
herrer skulle selv prøve det, og de 
skulle have lov til at gå lige så længe 
på en ø som mig. Nu har jeg været på 

denne anstalt i snart 7 lange år, for-
uden 5 år på andre hjem, så jeg har 
snart haft livsvarigt fængsel” (s. 7). 
Hendes og de andre ”pigers” forbry-
delse var, at de ikke kunne indordne 
sig de samfundsmæssige normer 
for arbejde, opførsel, kønsmoral og 
klassemæssig indordning.

Noget af det, der har optaget mig 
mest i bogen, er de sene fortællinger 
fra 1950’erne, der viser, at alt stort set 
var som før, hvad angår overlæger-
nes og dermed også plejemødrenes 
opfattelse af, kontrol med og tale om 
”pigerne”. Dette til trods for, at der i 
1940'erne begyndte at komme of-
fentlig kritik af åndssvageforsorgen, 
og at forældreforeningen Evnesva-
ges Vel blev dannet i 1952. 

På baggrund af kritikken blev 
åndssvagekommissionen af 1954 
nedsat med N.E. Bank-Mikkelsen 
som sekretær. Tingene begyndte at 
spidse til for dem, der indtil nu havde 

– en fortælling om fattigdom, køn og klasse

Pigerne fra Sprogø
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haft magten, men i meget lang tid 
blev det i et samspil mellem over-
læger og politikere hindret, at den 
gældende lovgivning blev ændret. 
Det gjaldt sterilisationsloven, der blev 
ændret i 1967 og ægteskabsloven, 
der først blev ændret i 1989. At disse 
lovgivninger blev fastholdt på trods 
af menneskerettighedserklæringen 
1948, rettighedsbestemmelserne i 
Grundloven af 1953 og åndssvage-
kommissionen af 1954 er i høj grad 
bemærkelsesværdigt og viser, hvil-
ken opgave Bank-Mikkelsen i 1959 
som forsorgschef for Statens Ånds-
svageforsorg stod overfor. 

I den forbindelse er det spæn-
dende at læse om Karen, der som 
kun 16-årig ankom til Sprogø i 1954. 
Hun fik efter mange trængsler et 
varmt forhold til Hansigne, som selv 
havde måttet give afkald på otte 
børn. Forholdet mellem Karen og 
Hansigne blev ikke set som godt for 
nogen af dem. Det udviklede sig til 
en forstyrrelse af genopdragelsen (s. 
166). Sammenholdes det med Steven 
B. Jensens artikel i dette nummer af 
tidsskriftet bliver det synligt, at både 
de ansattes, overlægernes og politi-
kernes holdning var, at alt i 1950'erne 
fungerede udmærket og ikke skulle 
ændres. Der er ingen ændring i den 
eugeniske opfattelse af, at ”pigerne” 
på Sprogø var godt placeret, hvor de 
var, og at det ville være en samfunds-
mæssig ”katastrofe” at lukke dem ud. 

Det, Grønbæk Jensen og Smed 
ønsker med bogen, er at bygge ”En 
bro mellem den populære formid-
ling og den grundige, men ikke altid 
særlig tilgængelige forskning. En 
bro mellem kvindernes individuelle 
skæbner og tidens vilkår og idealer. 
Og endelig en bro mellem fortid og 
nutid. Historien om Sprogø tilhører 
ikke kun fortiden. 

Også i dag er der mennesker, som 
af forskellige grunde opfattes som 
en trussel mod velfærdssamfundet, 

som devalueres og som i metaforisk 
forstand anbringes på en øde ø” (s. 
25). Jeg tænker, at bogen viser, at 
”truslen” fra ”nogen” har været ind-
lejret i tankerne bag ”Fremtidens 
Forsørgelsesvæsen” fra 1920, og at 
de tanker endnu lever i bedste vel-
gående. En god pointe i den forbin-
delse er, at der ikke kun var tale om, 
at bestemte ideer og samfundsfor-
hold på et bestemt tidspunkt førte 
til en løsningsmodel i form af en ø-

anstalt som Sprogø. Men også ”at 
den nye ø-anstalt var med til at skabe 
bestemte opfattelser af, hvilke ud-
fordringer samfundet stod overfor, 
og hvilke mennesker, der udgjorde 
problemerne” (s. 70). På Sprogø ”var 
det ikke nonner, der herskede på 
vegne af Gud, men lægen og for-
standerinden, der regerede på vegne 
af velfærdsstaten” (s. 104). 

Fortsættes side 13
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Sprogø var både en moderne 
anstalt, men den var også ”En rea-
lisering af en eugenisk drøm, der 
handlede om udrensning” (s. 112). 

På grund af denne ”drøm” blev 
kvindernes klage over uønskede 
tilnærmelser fra mænd i kontrol-
leret familiepleje typisk afvist som 
løgn eller udlagt sådan, at hun selv 
havde lagt op til samleje. Det gæl-
der f.eks.  Ebba Thomsen, der både 
måtte tåle befamling og forsøg på 
frelse! (s. 276). Det er i den forbin-

delse fint med de indsatte historier 
om Thit Jensen og kvindesagen, om 
forældre, om breve og om kærlighed 
kvinderne imellem. Hvor man på Livø 
i de sidste år så gennem fingre med 
mænds homoseksuelle forhold, er 
det ud fra bogen ikke mit indtryk, 
at der blev set på lesbiske forhold 
med forståelse – det blev mere om-
talt som ubehagelige forstyrrelser 
hos abnorme kvinder.

Fortsættes side 15
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Stine Grønbæk Jensen og Sarah Smed (2024)

Pigerne fra Sprogø • 400 sider. Pris 349,95 kr.

https://www.information.dk/indland/2022/08/astrid-krag-give-officiel-undskyldning-
tidligere-anbragte-inden-saerforsorgen  Citeret 11. august 2022
Frederiks, s. 2, l. 11-13
Se bl.a.: https://www.researchgate.net/publication/354757193_Examining_the_%27age_
of_apology%27_Insights_from_the_Political_Apology_database 
Gallen (2023), s. 223, l. 1-8
Jensen (2019)
https://pure.ulster.ac.uk/ws/portalfiles/portal/78477489/Lundy_HIAI_Briefing_Paper_
Feb_2020.pdf  Citeret 14.02.2024
https://www.dansketaler.dk/tale/mette-frederiksens-undskyldningstale-til-godhavns-
drengene Citeret 13.02.2024
I hendes tale, der senere modtog prisen for årets danske tale, lovede statsministeren 
desuden, at der også skulle kigges på de grønlandske ’eksperimentbørn’, og for men-
nesker med handicap, der også havde ”krav på” at få deres historie frem – og deres 
undskyldning. 
Undskyldningsarrangement kan i skrivende stund fortsat set via ministeriet hjemme-
side på https://watch.livepro.dk/markering-af-regeringens-undskyldning-til-tidligere-
anbragte/ 
https://www.socialtindblik.dk/lone-og-arne-fik-en-officiel-undskyldning-skylden-blev-
loeftet-af-vores-skuldre/  Citeret 16.2.2024
https://www.socialtindblik.dk/lone-og-arne-fik-en-officiel-undskyldning-skylden-blev-
loeftet-af-vores-skuldre/  Citeret 16.2.2024
https://www.dr.dk/nyheder/indland/thorben-blev-tvangsfodret-paa-blindeskole-i-syv-
aar-i-dag-har-han-modtaget-en  Citeret 16.2.2024
https://www.dansketaler.dk/tale/hanne-klitgaard-larsens-tale-ved-undskyldningen-til-
tidligere-anbragte-i-saer-og-andssvageforsorgen  Citeret 16.2.2024
Delt med forfatteren til denne artikel og upubliceret. 
https://fyens.dk/sydfyn/et-af-de-moerkeste-kapitler-i-danmarkshistorien-har-faaet-en-
mindesten-i-svendborg  Citeret 16.2.2024

Der er mange gode pointer i bo-
gen, som vækker nutidig eftertanke, 
f.eks. denne: ”Fordi Jensine stak af, 
udgjorde hun et problem for insti-
tutionen. I journalen blev dette insti-
tutionelle problem skridt for skridt 
forvandlet til en abnorm trang hos 
Jensine, som legitimerede endnu 
mere indespærring” (s. 64). 

Bogens kritiske blik på kvindernes 
diagnose er en vigtig pointe. De skri-
ver, at kvindernes diagnose blev stil-
let for samfundets skyld. ”At have en 
lavere intelligens end gennemsnittet 
var ikke en lidelse, der gjorde ondt på 
den enkelte. Den lavere intelligens 
gjorde snarere ondt på samfundet, 
på kommunekassen, på befolknings-
kvaliteten og på ambitionerne om 
fremdrift” (s. 293).

En passus, jeg faldt over, er for-
fatternes undren over, ”at anstal-
ten hverken skriver om eller tager 
højde for det traumatiske i adskillel-
sen (mellem nyfødte børn og deres 
mor), både for kvinderne og deres 
børn” (s. 132). Det gør vi jo heller ikke 
i dag – med samme begrundelse – jf. 
ændringer i Serviceloven af 1. februar 
2023, § 68 d. 

Den kommunale ihærdighed kan 
i bogen følges helt op til 1984, hvor 
en kvinde skulle skrive under på en 
pensionsansøgning og følte sig ud-
frittet og ydmyget (s. 286). Hvordan 
mon den kommunale ihærdighed 
ser ud i dag i forhold til tvangsfjer-
nelser af børn hos par, der f.eks. mis-
tænkes for at være svagtbegavede? 
Spændende er det at læse historien 
om den fejlanbragte Klara Thomsen, 
som kom ud af åndssvageforsorgen 
med politiets hjælp i 1950. 

Historien viser de brydninger, der 
var i 1950'erne, men også at overlæge 
Wildenskov klarede sig ud af situatio-
nen med henvisning til samfundsan-
svar og ansvar for den enkelte kvinde 
(s. 288 – 291).

Det er en meget vigtig del af bo-
gen, at de indsatte kvindehistorier 
spænder over hele tidsintervallet fra 
1923-1961. Det giver en mulighed for 
at vurdere, om der sker holdnings-
skift – og i givet fald hos hvem og 
hvornår – men også en mulighed 
for at vurdere, om der egentlig er 
sket ændringer i holdningen til de 
”svage” i vores egen danske nutid.
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Af Henning Jahn

Den 22. maj afvikledes en stor de-
monstration foran Kristiansborg. 
Mindst tusind mennesker med han-
dicap og deres pårørende og hjæl-
pere protesterede mod de alvorlige 
forringelser af retssikkerheden, der 
er en følge af den netop indgåede 
handicapaftale mellem en række 
partier, regeringen og Kommuner-
nes Landsforening. 

Aftalen giver mulighed for at sæt-
te økonomiske hensyn over rettighe-

der for mennesker med handicap og 
til en øget brug af magt i forhold til 
borgere med handicap.

Demonstrationen var blevet til på 
initiativ af netværksgruppen/Face-
bookgruppen #enmillionstemmer 
og med opbakning fra 60 organi-
sationer og netværk herunder ikke 
mindst Lev.

Ved demonstrationen var der bl.a. 
taler af Levs formand Anni Sørensen 
og Monica Lyllof fra #enmillionstem-

mer. Underholdningen stod Katinka 
og Peter Sommer for.

Udover at demonstrationen var 
en kraftig afvisning af det skred i 
handicappedes rettigheder, som 
handicapaftalen repræsenterer, var 
demonstrationen historisk.

 Aldrig før har så mange menne-
sker med handicap, deres pårørende 
og hjælpere lavet en demonstration 
af denne størrelse. Nu kan det være 
nok!

DEMONSTRATION
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Museum arver efter Kurt

www. forsorgshistorien.dk 

Så du tv-udsendelsen ”De forsvundne arvinger” på 
DR om Kurt, der det meste af sit liv boede på den 
tidligere åndssvageanstalt Andersvænge i Slagelse?

Af Henning Jahn

Kurt blev i en tidlig alder anbragt på Andersvænge og 
mistede hurtigt kontakten med sin mor. Faren mødte 
han aldrig.

Under sit lange liv på Andersvænge var Kurt en af de 
48 på anstalten, der fik foretaget ”det hvide snit”. Kurt 
var da 8 år! Noget let liv har han sikkert ikke haft, men i 
de sidste mange år blev han af sit personale og naboer 
til Andersvænge mødt med forståelse, og mange der 
lærte Kurt at kende kom til at holde rigtigt meget af ham.

To af arvingerne efter Kurt, der først hørte om Kurt, 
da udsendelsen blev produceret, har besluttet at bruge 
deres del af arven som en donation til Dansk Forsorgshi-
storisk Museum. Den ene skriver i en mail til museet: ”I 
forbindelse med Kurts bisættelse, blev jeg opmærksom 
på jeres arbejde med museet. 

Jeg mener, det er en meget vigtig historie at fortælle 
og vil gerne donere min del af arven efter Kurt Mortensen 
til museet, både fordi det blandt andet er hans historie, 
I fortæller, og fordi Andersvænge var det eneste hjem, 
Kurt har kendt til.”

På Dansk Forsorgshistorisk Museum er de både glade 
og også meget stolte over donationen. Flere af ”kusto-
derne” har kendt Kurt, da flere af dem har arbejdet på 
Andersvænge i mange år. Kustoderne er alle frivillige 
– nu pensionister med en baggrund i arbejdet i ånds-
svageforsorgen.

I øvrigt er en del af udsendelsen optaget på Dansk 
Forsorgshistorisk Museum, og en af kustoderne, der har 
kendt Kurt rigtigt godt, medvirker også i udsendelsen.
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Af Henning Jahn

I februar måned afviklede Lev Slagelse-Sorø det årlige 
halbal for mennesker med udviklingshandicap.

Denne gang var det i Sørbyhallen og i et tæt sam-
arbejde med den stedlige afdeling af Lykkeliga og 
Sørby e-sport.

DJ Denner stod for diskoteket, og Lune Larsen for 
livemusikken. Kok Amok serverede bøffer med løg.

Kæmpefesten samlede lidt over 250 deltagere og 
var en bragende succes.

Halbal i Sørbyhallen
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Af Jonna Egø Nielsen

Lederen
Pia-Mai er først startet som leder af 
klubben for 1 uge siden, hun har væ-
ret almindelig medarbejder i 1 ½ år. 
Hun er derfor først nu ved at sætte 
sig ind i lederens opgaver. Hun har 
en alsidig erhvervsbaggrund.

Personalet
Klubben har 5 medarbejdere, de 4 
har deres faste job i det gamle ACV 
(autismecentret). Det betyder, at 
de har den fordel at kende flere af 
borgerne, der kommer i klubben. 
Der er behov for 6 medarbejdere, så 
man forsøger at finde 1 til. Medarbej-
derne bliver lønnet for de timer, de 
er i klubben.

Klub Fri
Klub Fri er en fritidsklub for personer 
med et fysisk eller psykisk handicap. 
Klubben er en del af Den Selvejende 
institutionstilbud for klubtilbud i Sla-
gelse Kommune.

Klubbens formål
Klubbens formål er at tilbyde et sted, 
hvor borgerne kan mødes med an-
dre og deltage i forskellige aktiviteter.

Klubbens overordnede mål
Klub Fris overordnede mål er at til-
byde et sted med aktiviteter, hvor 
den enkelte kan føle sig velkommen 
og godt tilpas. Ligeledes at de får 
mulighed for at deltage i aktiviteter, 
som de ikke kan hjemme. 

Kommunens besparelser på 
handicapområdet mærkes også i 
klubben, idet afdelingerne ikke har 
ressourcer til at følge borgeren hen 
til klubben, da der ofte kun er en 
medarbejder på aftenvagt. 

Besparelserne bevirker også, at 
bostederne ikke tager så meget ud 
som tidligere. Derfor er klubben også 
en mulighed for at komme hjem-
mefra, hygge sig, og der sker noget 

andet. Sådan er vilkårene, og det må 
man så forholde sig til.

De fleste borgere er selvtranspor-
terende, andre kommer med flextra-
fik, bliver kørt, nogle bor lige på den 
anden side af gaden (Rosenkildepar-
ken). Nogle kommer fra Kalundborg.

Åbningstider/adresse
Klubben har åbent hver mandag 
mellem 18.00 og 21.30. Den har lo-
kaler på Rosenkildevej 88 B, 4200 
Slagelse.

Aldersgruppe
Aldersgruppen spænder vidt, lige 
nu fra 22 år til 40 plus.

Klubbens aktiviteter
Klub Fri har eksisteret som officiel 
klub siden 1981.Gennem årene har 
klubben tilbudt forskellige aktiviteter 
og udviklet sig til det, den er i dag.
De aktiviteter, klubben udbyder, er 
afhængige af medarbejdernes kom-
petencer og interesser. 

Klubben udsender et blad med 
datoer på aktiviteterne hvert halve år.

I foråret tilbydes følgende aktivi-
teter: bankospil, fastelavnsfest, frem-
stilling af gelélys, filmaften, besøg i 
Superbowl, musikaften med Thop-
per, besøg af ballonmanden, frem-
stilling af flødeboller, snobrød over 
bål, grillaften, indkøbstur til Tyskland 

Interview med leder af Klub Fri 
Piamei Krall-Jensen.

Klub Fri



Lev Slagelse/Sorø | 25

og sommerfest. Udover det fastlagte 
program er der hver mandag krea-
tive aktiviteter, fx tegne eller lave 
smykker. Disse giver også mulighed 
for, at en borger kan trække sig lidt 
tilbage, hvis der er behov for dette. 
Det er gratis at komme til klubaft-
nerne, men der er en mindre egen-
betaling på biografture, bowling, 
fester og turen til Tyskland.

På Tysklandsturen er der ekstra 
medarbejdere med. Nogle af borger-
ne har deres egne ledsagere med. 
For nylig har en afdeling meddelt, 
at de ikke har mulighed for at sende 
personale med, da turen varer fra 8 
til 18, og dermed er meget ressour-
cetung.

Der er en meget trofast gruppe i 
gennemsnit 40, der kommer hver 
mandag.  Når der er banko, kommer 
der flere udefra. En institution kom-
mer med 20 beboere, og så er der ca. 
60 pr. gang. Der er også mange med 
på Tysklandsturen. Indkøbsturen til 
Tyskland har været et så stort hit, 
at personalet har været nødt til at 
begrænse, hvor meget den enkelte 

må tage med hjem. De bedste ind-
købsmuligheder er, når der ikke er 
så mange andre i butikken.

Fremtidsplaner
Klub Fri vil gerne øge kendskabet til 
deres klub, for bl.a. at få borgere fra 
et større område.

De er ved at undersøge, om de 
kan få en bod på Sjællandsfestival-
len.

Man vil gerne afprøve nye aktivite-
ter for at se, om borgerne er interes-
serede i disse. Med i disse overvejel-
ser er også en lille brugerbetaling. 
Man vil også prøve at få et samar-
bejde op at stå med fx specialskoler. 
Storebæltskolen kunne være oplagt.

Mange af borgerne bruger Face-
book, så man kunne også prøve at 
udbrede kendskabet til klubben her.

En borger fortæller
Vi laver forskellige ting og holder 
banko en gang om måneden. I dag 
er det flødeboller, i mandags var 
det bolsjer, vi lavede. Vi laver meget 
forskelligt, og nogle gange laver vi – 

hvad er det nu det hedder – vi tegner, 
og vi laver halskæder. Kreativt – det 
er det, det hedder – kreative ting. 

Jeg møder en hel masse, det er 
hyggeligt. Vi kan godt lide at kom-
me her, vi kommer hver mandag. Vi 
kommer fra Kalundborg, vi er glade 
for det. Jo flere der kommer, jo bedre 
er det. 

Der er rigtig mange, når vi holder 
bankospil, det kan man altså godt 
se. Når der er bankospil, så er der 
fuldt hus. Personalet køber forskel-
lige præmier. Når man har en række, 
er det fra et bord, og når man har en 
plade, er det et andet bord, så kan 
man selv vælge præmien.

 Alle de præmier, jeg har vundet, 
dem puttede jeg ned i en kasse i går. 
Jeg vinder hver gang, jeg sidder også 
med mange plader. Jeg har 5 plader, 
det højeste vi må sidde med. Det 
skal ikke være sådan, at jeg vinder 
det hele. Jeg er heldig hver gang, 
det er måske også, fordi jeg sidder 
med mange numre, men nogle af 

Fortsættes side 27
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pladerne har samme numre, fx 90, 
det har jeg på 4 plader. Jeg kender 
jo tallene. Han bruger en computer 
med tallene, vi har en stor skærm 
derinde. Du kan huske tallene, når 
du har de samme plader hver gang. 
Hvis jeg får en ny plade, kan jeg selv-
følgelig ikke huske det. Men dem jeg 
plejer at bruge, dem kan jeg huske.

Jeg er under Kalundborg Kom-
mune, jeg har kommet på fx Stejl-
gårdhus, hvor vi kom på ture og så-
dan noget. På Stejlgård har jeg lavet 
ler i 8 år – altså også forskellige andre 
ting. Nu laver jeg mad på Solsikken 
om torsdagen på Røsnæs.

Nu skal jeg til samtale i Meny på 
torsdag sammen med vores chef, 
det er bare sådan noget praktik. Vi 
får stadigvæk vores løn, så det er ikke 
ret meget, jeg tjener. Jeg har været i 
butik før – i Rema 1000 i 2 år, der satte 
jeg varer på plads og sådan noget. 
Nu er jeg blevet lidt ældre, min ryg 
er ikke så god. Jeg har dårlig ryg, der 
skal ikke meget til, jeg kan ikke tage 
2 ting. Det er alt for hårdt. Jeg kan 
godt tage lidt.

Så er vi også glade, for nu skal vi 
jo snart på tur til Tyskland, og det 
glæder vi os til, her 1. juni, det ser 
vi frem til. Vores tur kører til Fleg-
gaard, vi holder ved Tørning Mølle 
på vej hjem, der holder vi normalt 
pause, hvor vi spiser vores frokost. Vi 
holder tissepause ved Middelfart på 
vej derned. Vi handler en times tid. 

Det er en lørdag, vi skal afsted, 
så der er nok mange mennesker. 
Det er lidt billigere, vi giver 250 kr. 
for at komme med, mad og tur og 
det hele. Så bruger vi selvfølgelig lidt 
penge dernede, men det ved man.

Jo, jeg er rigtig glad for at komme 
her. Jeg har ikke gået her så længe, 
men vi er heller ikke helt nye, vi har 
ikke været her ret længe, mig og 
Michael. 

Vi lærte klubben at kende, fordi vi 
har nogle venner, som kom hernede, 
og de sagde, prøv at tage med her-
ned, så derfor er vi begyndt at kom-
me. Vi kom herned for at se, hvad 
det var for noget, og nu kommer vi 
hver mandag. Vi kan godt lide det.

Hvis du er interesseret i at vide mere 
om Klub Fri, er du velkommen til 
at komme en mandag aften eller 
skrive til klubfri@live.dk 
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Bliv et sundheds-
tjekket botilbud 
Arbejder du på et botilbud? Så er du 
en af de vigtigste aktører for at sikre, 
at mennesker med udviklingshan-
dicap får det sundhedstjek, de har 
krav på. Sundhedstjekket er med 
til at sikre, at mennesker med ud-
viklingshandicap får den sundheds-
mæssige behandling, som de har 
brug for, i tide. De kan ikke altid selv 
gøre opmærksom på symptomer, og 
derfor er det vigtigt at arbejde med 
sundhedstjekket pædagogisk.

Skal dit botilbud også være Sund-
hedstjekket? Så vær med i vores 
kampagne for at sikre endnu flere 
sundhedstjek. Hvis jeres botilbud har 
arbejdet konsekvent og pædago-
gisk med at sikre sundhedstjek til 
beboerne, sender vi et billede, hvor 
det fremgår, at botilbuddet er ”sund-
hedstjekket”.  

I slutningen af året trækker vi lod 
mellem de sundhedstjekkede botil-
bud om en spændende oplevelses-
præmie, så I kan få en god oplevelse 
sammen på botilbuddet. 

Hvordan bliver vi 
sundhedstjekket? 
Når I har arbejdet med sundheds-
tjek på botilbuddet, skal du sende en 
mail til lev@lev.dk med dit navn og 
adressen på botilbuddet. Så sender 
vi diplomet. 

Vi tjekker ikke botilbuddets arbejde 
og har ingen dokumentationskrav. 
Det er heller ikke et krav, at alle be-
boere skal have modtaget sund-
hedstjek, da det er vigtigt for os 
at understrege, at alle mennesker 
uanset handicap har en selvbestem-
melsesret ift. sundhed. Kravet er, at I 
som botilbud har arbejdet pædago-
gisk og kontinuerligt med at skabe 
gode rammer for implementeringen 
af sundhedstjek hvert andet år. 

Har jeres botilbud arbejdet med 
sundhedstjek? Så skriv til lev@lev.
dk med dit navn og botilbuddets 
adresse, så sender vi et indrammet 
diplom til jer kvit og frit. 



BLIV MEDLEM OG BIDRAG TIL 
AT FORSTÆRKE DET FRIVILLIGE 
ARBEJDE FOR MENNESKER MED 
UDVIKLINGSHANDICAP.

Indmeldelsesblanket

Lev
Thistedgade 10, 1. tv.
2630 Taastrup
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HUSK
PORTO

Medlemskontingent: sæt venligst X
    Enkeltmedlemskab 350 kr. 
    Husstandsmedlemskab 700 kr.

Betal først, når girokortet modtages.

Undertegnede ønsker at blive medlem af Lev Slagelse/Sorø

SKRIV VENLIGST MED BLOKBOGSTAVER:

Navn:

Adresse:

Postnummer: By:

Telefon: E-mail:

Samlevers navn (husstandsmedlemskab):

Samlevers telefon: E-mail:

Lev er en interesseorganisationen, der siden 1952 har arbejdet for at forbedre
vilkårene for mennesker med udviklingshandicap.

Lev · Thistedgade 10, 1. tv. · 2630 Taastrup
Tlf. 3635 9696 · Fax 3635 9697 · E-mail: Lev@lev.dk · www.lev.dk

Meld dig ind
i Lev her:




